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نمحرلادبعتنبهرونةريملأاةعماجبةسدنهلاةيلكميقت
ثيح2023ماعللىلولأاةعفدلاجرختعيراشمضرعم
يمسقنمجرختعورشم15ىلعضرعملالمتشا
هيجمانرببةيئابرهكلاةسدنهلاومظنلاوةيعانصلاةسدنهلا
نيبامتعونت-)تلااصتلااةسدنه-ةينورتكللااةسدنهلا(
ةيلعافبمهاستةركتبملولحوةيسدنهتاساردوبراجت
.ةيدوعسلاةيبرعلاةكلمملايفةيداصتقلااةيمنتلايف

ضرعملا نع ةذبن
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ةسدنھلا ةیلك ةدیمع ةملك

ميحرلانمحرلاهللامسب

ةسدنهلاةيلكتابلاطعيراشمللولأاجولاتكلامكلمدقننأانرورسيعاودنملهنإ
عادبلإاوداجلالمعلاسكعتيتلاعيراشملاهذه.نمحرلادبعتنبةرونةريملأاةعماجب
تايدحتللولحداجيإلجأنمسيردتلاةئيهءاضعأنمةبخنلافارشإبانتابلاطلينافتلاو
.لمعلاقوسنمةيعقاوةيسدنه

ةيعانصلولحنمةرصاعمتاينقتتلمشوةمدقملااهلولحيفعيراشملاهذهتعونت
تاينقتعيراشملاتنبت.تلااصتلااتلااجميفثاحبأوتاينورتكللإلةيلولأاجذامنلاو
نيسحتوةبقارملاحيتيامم،ةيقيقحلاةمظنأةاكاحملةيمقرلاةمأوتلالثمةمدقتم
تاينقتتلااصتلااوتاينورتكللإلةيلولأاجذامنلافظوتامك.يلعفلاتقولايفءادلأا
تلااجميفتاقيبطتلةركتبملولحءانبليعانطصلااءاكذلاوءايشلأاتنرتنإكةرصاعم
.ةفلتخم

ريكفتلاوميمصتلاتاراهموةينقتلانهتاربخانتابلاطترهظأ،عيراشملاهذهللاخنم
ةقثىلعنحنو.قيرفلانمضلمعلاولصاوتلاكةمعانلاتاراهملانمديدعلاويدقنلا
مهاستسلب،بسحفةسدنهلاتلاجميفنيصصختملامهلتنلعيراشملاهذهنأنم
.ةفلتخملاةيسدنهلاتاعاطقلايفةمدختسملاتاينقتلامدقتيفاضًيأ

ةعانصلاءاكرشونيهجوملاوسيردتلاةئيهءاضعأعيمجلانريدقتنعبرعننأدون،اريخأو
نألمأنو.ةوجرملافادهلأاقيقحتلانتاسدنهماودشرأوعيراشملاهذهاومعدنيذلا
.زيمتلاقيقحتلنوعسينيذللماهلإردصمةباثمبعيراشملاهذهنوكت

يرابيلمسابعتنبجيرأ.د

ةسدنهلاةيلكديمع
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مسق عيراشم
مظنلاو ةيعانصلا ةسدنهلا
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 لسلاس ىلع ةيمقرلا ةمأوتلا قيبطت
ةسسؤملا يف دادملإا

شيعيلا ةراس ،هابعوبأ ةرون ،محقملا انيل ،شهدم ليده ،ناميهجلا ءيف
 راطعلا ةيماس .د :فرشملا

دادملااةلسلسلةيمقرلاةمأوتلافدهت.4.0ةعانصلاتاودأىدحإةيمقرلاةمأوتلاةينقتدعت
اهمادختسانكمييتلاو،ةيداملاديروتلاةلسلسلةيضارتفالصلأاقبطةخسنءاشنإىلإ
.رطاخملاليلقتونيسحتلاصرفديدحتلجأنماهنيسحتوةفلتخملاتاهويرانيسلاةاكاحمل
ةفلتخملاتاهويرانيسلاةاكاحموةجذمنليللآاملعتلاتايمزراوخوةمدقتملاتلايلحتلامادختسا
متيس،عورشملااذهيف.نيسحتلاصرفديدحتودادملاالسلاسىلعلمتحملااهريثأتمييقتو
يفةيدوعسلاةيبرعلاةكلمملايفةكرشربكأىلعدادملاالسلاسلةيمقرلاةمأوتلاذيفنت
ةيبطلاةزهجلأاوةيودلألديروتلاةلسلسةرادإوةيتسجوللاتامدخلاوتايرتشملالاجم
تايلمعةرادإيفةددعتمتاوجفهجاوتيتلا)وكبون(ةيموكحلاتايفشتسمللتادادملإاو
نيبلاصتلااولماكتلاو،ةئيطبلاديروتلاتايلمعو،ظاظتكلاايهواهبةصاخلاديروتلاةلسلس
.اهيدروم

ليلقتمتثيحةريبكتانيسحتىلإوكبونةكرشىلعةيمقرلاديروتلاةلسلسةمأوتذيفنتىدأ
للاخنمتانيسحتلاقيقحتمت.طسوتملايف٪45.157ةبسنبءلامعلااضرززعتوميلستلاتقو
ةفاضلإاب.جودزملايمقرلالمعلاراطإقيبطتللاخنملاصتلااوةكرحلاةفخوةيؤرلاولماكتلا
يلعفلاتقولاتانايبمادختسابنيزختلايفطارفلإاليلقتوقيقدلاؤبنتلاقيقحتمت،كلذىلإ
ةلسلستاردقززعيثيح،وكبونلميقلحهنأاذهتبثأدقل.ةمدقتملايللآاملعتلاتايمزراوخو
.مهبةصاخلاديروتلا
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ةلكشموناريطلاتاكرشتايلمعنمامًهماءًزجةيوجلاطوطخلامقاطبنارتقلاادعي
رصنعربكأيناثمقاطلاليغشتةفلكتدعتُ.تايلمعلاثاحبأقيبطتلمامتهلالةريثم
يفيشماهلاريفوتلاىتحو،ناريطةكرشلليغشتلاةفلكتيلامجإنمةفلكت
ةيلاثمةلودجةسايسداجيإنإف،يلاتلابو.ايًونستارلاودلانييلامىلإلصيدقفيلاكتلا
.ناريطلاتاكرشتايلمعوطيطختيفةيساسأةجاحوهفيلاكتلاهذهليلقتو

دويقلاوفادهلأانمديدعلاعملماعتلامتنكلو،لولحلاتايجهنمنمديدعلاريوطتمت
فيلوتومقاطلانارقإةلكشمىلعةماعةرظنريرقتلااذهمدقي.رمتسمثحبلاو،ابًيرقت
ديدجيضايرجذومنميدقتمتي،كلذىلعةولاع.اقًبسماهرشنمتيتلانيسحتلاقرط
دويقلابقلعتياميف(CCP)مقاطلابنارتقلااةلكشملجيوتتلاعورشمنمىلوأةلحرمك
نارتقلااءاشنإةيلمعءارجإمتيس.سانناريطاهيفرظنتيتلاةينوناقلاوةيليغشتلا
امم،طقفتاعاطقةعبرأونيعاطقبحامسلاللاخنملاًوأ،AIMSجمانربمادختساب
ددعلثمىلعأةفلكتىلإيدؤيامم،يسيئرلارقملاىلإامًئاددوعيسمقاطلانأينعي
ينعيامم،تاعاطقةثلاثبحامسلاوهلثملأالحلانوكيس.مقاطلادارفأددعومقاطلا
.يسيئرلارقملاىلإةرورضلابدوعينلمقاطلانأ

 ةيلمع نيسحت :ناريط ةكرشل ممصم لح
.مقاطلا نارتقا

يزنيكملا رمس ،فيسلا ءلاجن ،نيسحلا ىنم ،يديهفلا اميد ،ناطلسلا ىجس
ماشغلا رثوك .د :فرشملا

Setup The 
Timetable

Fleet 
Assignment

Crew 
Pairing

Crew 
Assignment
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 ةسارد :جاتنإ ةطخل لثملأا رارقلا ذاختا ةادأ
.نجاودلا عاطق يف ةلاح

طيعكلا هراس ،سيمخلا دغر ،دوادلا يضوم ،يرجيوتلا اند ،يريطملا لمأ
هرفص ناميإ .د :فرشملا

ءافتكلااةدايزيف2030ماعلةيدوعسلاةيبرعلاةكلمملاةيؤرفادهأدحألثمتت
ةكرشلةعباتلاENTAJةكرشتداز،يلاتلابو.٪85يلاوحبنجاودلاعاطقيفيتاذلا
تاينقتمادختسابوايًلحمجتنيايًونسرئاطنويلم60ىلإةيجاتنلإااهتقاطنموكسارأ
يفاوًمنعرسلأاجاجدلايجتنمنيبىلولأاةبترملاتلتحاوايًئيبةمادتسمةيملاع
ىلعبلطلادادزي؛ةيدوعسلاةيبرعلاةكلمملايفيناكسلاومنلاببسب.ةكلمملا
ةعانصنأبارظن.عمتجمللةيمويةجاحدعيهنأثيحًايمويمئادلكشبنجاودلاعاطق
يفنيقيلامدعنمديزتيتلاةيئيبلالماوعلانمديدعلابرثأتتوةساسحنجاودلا
تابلطتمةيبلتللثملأارارقلاذاختلاةادأريوطتلةصرفلانإف،يمويلاجاجدلاجاتنإمجح
نيسحتمتيس.عيزوتلاةلحرملبقوفيلغتلاوعيطقتلاةلحرمءانثأةيمويلاءلامعلا
ةعومجممادختسابةفلتخملارئاسخلاوردهلاسايقللاخنمرارقلاذاختاةيلمع
تاودأوتانايبلاليلحتعورشملااذهمدختسي.ةيسيئرلاءادلأاتارشؤمنمةعونتم
تايدحتلحلاهقيبطتنكميةعونتمةيضايرتاينقتىلعيوتحتيتلاتايلمعلاثوحب
.ةلكشملالحوليلحتومهفلPDCAةيجهنمعورشملااذهعبتّي.نجاودلاةعانص
ذاختاونيقيلامدعنمدحللةلماكتمرارقذاختاةادأيفعورشملااذهجئاتنلثمتت
ةيلمععيرستوليهستعمردهلاليلقتىلعةادلأاهذهلمعتسو،ىلثملاتارارقلا
.رارقلاذاختا
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يفتاعماجلاربكأدحأيهو،نمحرلادبعتنبةرونةريملأاةعماجيفثحبلااذهقاطنعقي
.خلإ...ينكسويميلعتويحصقفرم600نمرثكأيوحتثيح،ةيدوعسلاةيبرعلاةكلمملا
مدهلا،ةبلصلاةيدلبلالثمتايافنلانمةفلتخمعاونأوةلئاهتايمكقفارملاهذهجتنُت
دبلااذل.يداصتقلااويئيبلاقاطنلاىلعريثأتاهلنوكيدقيتلاو،...،ةيحصلاةياعرلا،ءانبلاو
لخادتايافنلاعملماعتلاثيحنمةيميلعتلاةسسؤملاهذهليلاحلاعضولامييقتنم
نألبقلحارمةدعيفتايافنلارمت.ةرصاقلااهتجلاعمقرطواهلقنىلإةفاضلإاب،اهقفارم
تاءارجإوتاسايسلحارملاهذهيفةمدختسملاقرطلانميأعبتتلاو،اهنمصلختلامتي
ةمادتسلااوةئيبلاةيامحوزيزعتبىنعُتيتلا٢٠٣٠ةكلمملاةيؤرلةًبكاومو.ةحضاو
يفيرئادلاداصتقلااىلإيطخلاداصتقلاانملوحتلامعدلثحبلااذهفدهي،ةيداصتقلاا
ةيجهنمةمكوحىلإةفاضلإاب،اهريودتةداعإوأدراوملامادختساةداعإقيرطنع،ةعماجلا
مدختستيتلاةمادتسلااتايجيتارتساعضوىلعرارقلايعناصةدعاسموتايافنلاةرادإ
تاوجفةجلاعموديدحتكلذك،اهنمصلختلاوتايافنلاةجلاعميفةئيبللةقيدصتاينقت
ةيداصتقلااةعفنملاميظعتودراوملامادختساةءافكعفرىلإيدؤيسيذلاوماظنلا
لخادةمادتسلااةكرحيفهللانذإبمهاسيسثحبلااذه.ةراضلاةيئيبلاراثلآاليلقتو
تايافنلاةرادإماظنريوطتبىنعُتةيلبقتسمثاحبلأةقلاطناةطقننوكيسو،ةعماجلا
.ةئيبلاىلعةظفاحملاو

 ةعماج يف تايافنلا ةرادلإ ةيجهنم ريوطت
نمحرلادبع تنب ةرون ةريملأا

ريرغلا ةرون ,نامز ةميد ,يولشلا مارم ,باهولادبعلا نايل ,يبرحلا اهم
يدامحلا بابش .د.أ : فرشملا

Start Current state 
evaluation Benchmark Gap analysis Developing a 

methodology Results End
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 ةءافك ةدايزل ةيوجلا تلاحرلل يكذلا عيزوتلا
ةرخأتملا تلاحرلا ددع ليلقتو تاباوبلا
ميزخلا مائوو حيمرلا مير ،دوعلا ىهن ،يبيتعلا دوج ،يثيدحلا نانج

هللادبع نب ةزئاف .د

يدوزمنملكلتارايلملافلكييذلاةيوجلاتلاحرلارخأتنمناريطلاةعانصيناعت
.ءلامعلاىلعوةئيبلاىلعراضلااهريثأتىلإةفاضلإاب،ايًونسنيكلهتسملاولامعلأا
ةحلصملاباحصأتاسراممعيمجلتقولاءادأتارثؤمنعثحبلابعورشملااذهموقي
هتءافكمدعتبثيذلا،راطملاتاباوبةعسىلعزيكرتلاىلإىدأامم،اهتاريخأتبابسأو
نمةمكارتملاةرخأتملاتلاحرلاليلقتمتيس،يلاتلابو.يلودلادلاخكلملاراطميف
نيسحتجذومنءانبلتاريخأتلابؤبنتللقيمعلاملعتلاويللآاملعتلاتاودأقيبطتللاخ
ةيحلاصلارابتخاوةرثأتملاةلحرلاةلودجةداعإىلعجذومنلادعاسيفوس.ةقدلايلاع
ةدايزللاخنمديزتستاباوبلاةءافكيلاتلابو،Arenaةاكاحمجمانربقيبطتللاخنم
ظافحلاو،تلاحرلاريخأتنعةجتانلافيلاكتلاليلقتىلإكلذيدؤيس.اهمادختساةبسن
ذخلأاعم.ءلامعلااضرةدايزو،نوبركلاديسكأيناثتاثاعبنانمةئيبلاىلع
ةماعلاةئيهلاحئاولونيناوقوناريطلاةعانصيفةمدقتملاةيلودلاةملاسلاريياعمب
هليلقتنكميهنألاإ،امًامتريخأتلابنجتنكميلاهنأنممغرلاىلع.يندملاناريطلل
.ةمكحبتقولاكلاهتساقيرطنع
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 مسق عيراشم
ةيئابرهكلا ةسدنهلا

- ةينورتكللإا ةسدنهلا-



 ةقطنمل يفيكتلا يعانطصلاا فرطلا :دنس
ةبكرلا قوف

نارمعلا ةراس ،ميلسلا اهم ،يعمللأا ىرشب ،دامحلا امل
ليثلااك نيياش .د :فرشملا

ذخفلاةقطنمىلإايحارجصخشلاقاسصقاهيفمتيةلاحوهةبكرلاقوفرتبلا
تارييغتلضرعتتفارطلأايروتبمةكرحنإف،كلذلو.ثداوحلاوأضارملأاضعبببسب
تحبصأ،كلذلةجيتنو.مهتايحطمنيفةريبكتارييغتنوهجاويمهلعجيامم،ةيرذج
ةدوجةيعانطصلااقاسلاءادأددحي.فارطلأايروتبملةرورضةيعانطصلاافارطلأا
يعانطصافرطميمصتةركفعورشملااذهحرطي.ةبكرلاقوفامروتبمليشملا
ىلعينبمويحارجلخدتنودبةميلسلالجرلاةكرحةنمازمللباقةبكرلاقوفنم
عونصميعانصلافرطلا.ةيكلسلالاةكبشلاويفثكملاطغضلاساسحمادختسا
ةيمقر-هيفثكمةراشإلبقتسيو)SoC(ةقاقرلاىلعماظنمدختسيركتبمميمصتب
.يعانطصلاافرطلاىلعةبولطملاةكرحلاليغشتبموقيمثةميلسلامدقلانم
اهتكرحديلقتللاخنمةميلسلاقاسلاعمنمازتلانمىوتسمىلعأنمضن،كلذب
.راتخملاركتبملاميمصتلاببسبكلذوريصقتقويف

Sanad: Adaptive Above-knee Prosthesis
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bint Abdulrahman University
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Above-knee amputation is a condition where a person’s leg is
surgically cut up to thigh area due to some diseases or accidents.
Therefore, the mobility of amputees is greatly compromised, and they
face major lifestyle changes. Consequently, prostheses have become
essential for amputees. The performance of the prosthetic leg
determines the walking quality of the above-knee amputee. This
project proposes a non-invasive, capacitive input based, wireless,
adaptive above-knee prosthesis. The prothesis will utilize a novel
System on Chip (SoC) architecture. The input will be acquired from
the capacitive sensors fitted to the shoe insole of the healthy foot. This
input signal will be transferred wirelessly to the other end of the
system where the SoC will process the signal and actuate the
movement of the prosthesis accordingly. Therefore, ensuring the
highest level of synchronization with the healthy leg.

Abstract

Introduction

Sanad as a system consists of two main sections, input acquisition, and 
movement actuation as shown in the block diagram below.

The two sections collectively will be using the following components:

• Digital capacitive sensor.
• Raspberry Pi zero w v1.1.
• Arduino Uno.
• Terasic Servo Motor Kit.
• DE10-Nano SoC board.
• RFS 2 board.
• Ceramic Capacitors

Methodology

To evaluate the effectiveness of Sanad during the testing phase, the
system was tested on several prostheses in terms of its ability to
synchronize with the healthy leg and imitate its gait movement. The
results showed that the novel System on Chip (SoC) architecture
effectively received the capacitive signal from the healthy foot and
actuated the expected movement on the prosthesis with no delay. It
was observed that this approach resulted in a more natural walking
cycle, with improved synchronization between the healthy leg and the
prosthetic. Furthermore, the testing phase highlighted the importance
of proper calibration and integration of our proposed solution with
existing prostheses. The testing also revealed potential ethical
considerations related to the safety of walking, which should be
addressed. Further research and development are needed to address
the limitations identified in the testing phase and ensure the safety and
effectiveness of Sanad for amputees..

Results & Discussion

Although developments have already been made in the field of
prosthetic leg system, they are not quite fulfilling in terms of the ease
of use, convenience for above-knee amputees, and financial
affordability for most people. Here, an attempt is made to design an
actuated prosthetic leg which enables the user to gain back their
natural walking gait with ease of use. The test results were very
promising in terms of synchronization and response time. These
positive results will lead to take the testing phase of Sanad further,
regarding working with amputees, as well as improving the system.

Conclusion

All over the world, a lot of people are suffering from limb loss, mainly
due to diabetes, road traffic accidents (RTAs), and cancer. Almost half
of limb amputations in Saudi Arabia are performed to people suffering
from diabetes where lower extremity amputations are more prevalent,
above-knee amputation constitutes 26% of these amputations.
Artificial limbs with advanced features will be a game changer for
millions of people not only in Saudi Arabia but all around the
world. Innovation of above knee prostheses has prominently focused
on utilizing biological signals mainly EMG and EEG signals as well
as microprocessors which are solely based on line-by-line
programming . An adaptive above knee prosthetic system employing
capacitive sensors and parallel programming is practically inexistant,
it’s an understudied approach that can greatly increase the efficiency
of the prosthetic in the present day. Our proposed solution, Sanad,
mainly consisting of two phases. Firstly, a shoe insole on the healthy
leg that has four capacitive sensors connected to a Raspberry Pi zero
where the input signal is acquired then wirelessly transmitted. In the
second phase, the signal is received and processed by the DE-10 Nano
SoC board that in turn sends the signal to the motor, which is acting as
the knee joint of our prosthetic, therefore actuating the required
movement. As a result, ensuring the highest level of synchronization
due to implementing a digital input and the fast processing speed of
the SoC.

Capacitive 
Pressure 
Sensors

Microcontroller

SoC BoardMotor

Input Acquisition

Movement Actuation

Block Diagram

Components List

Operating System
Different versions of the Linux operating system are used in these
components based on the specific hardware requirements.

The programming languages used in Sanad are:
• Verilog.
• VHDL.
• C.
• C++.
• Python.
• Bash.

Programming Languages

System Architecture

For future work, three goals can be focused on. Including more
movements to the system other than walking such as climbing up and
down the stairs or sitting and standing. Testing Sanad with amputees
to further improve its accuracy. As well as working on developing a
custom PCB board with the needed features only instead of using full
evaluation board to ensure compatibility.

Future Work
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ةثيدحلاندملانمديدعلايفيرورملاماحدزلالةيسيئرلابابسلأادحأرورملاتاراشإدعت
قفدتيفمكحتللةقيرطلضفأاهنأبفرعتُرورملاةراشإنأنممغرلاىلع.ملاعلالوح
ىلعةولاع.ادًجةعئاشرورملاةراشاعطاقتدنعاهنعغلبملاثداوحلانألاإ،رورملاةكرح
يناثلثميرارحلاسابتحلااتازاغثاعبنادادزي،رورملاةراشإدنعماحدزلااةدايزعم،كلذ
ةكرحبطبترملاءاوهلاثولتةدايزىلايدؤيامم.خلا...نوبركلاديسكالوأونوبركلاديسكا
.رورملا

وأتازاغلاكةفلتخملاةيجراخلالماوعلابراعشتسلااهنكميمكحتماظنةقرولاهذهحرتقت
ناولأبمكحتتسيتلاوةقيقدراعشتساةزهجأقيرطنع.ةرارحلاةجردةدايزوأةكرحلا
دعاستسةيلمعلاهذه.تابكرملاةفاثكىلعءًانبةراشإلكدنعاهتيقوتو،رورملاةراشإ
.رورملاةراشإبطبترملاءاوهلاثولتليلقتوتاراشلإادنعيرورملاماحدزلااليلقتىلع

 مئاقلا رورملا تاراشإ ماحدزا يف مكحتلا ماظن
ءاوهلا ثولت ىلع

روصنملا مير ،كاربلا مير ،يرهشلا ةنامج ،ديمحلا داجمأ
جورعاناباش .د :فرشملا

Air Pollution based Traffic Light Congestion 
Control System  

Amjad Alhumid, Jumanah Alshehri, Reem Albarrak, Reema Almansour
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Supervised By Dr. Shabana Urooj 

Traffic lights are a major cause of congestion in many modern cities worldwide.  Even though 
traffic lights are known as the best method for controlling traffic flow, accidents reported at 
traffic junctions are very common.  Moreover, with high congestion at a certain traffic light 
junction, it will increase the emissions of greenhouse gases such as carbon dioxide (CO2) and 
carbon monoxide (CO) etc., which leads to increased Traffic Related Air Pollution (TRAP).  
Controlling the traffic lights based on the surrounding environment will help with the traffic 
flow and minimize the TRAP.
This work proposes a control system that can detect gases, motion, humidity, and temperature.  
Delicate sensors may be employed which can manage the traffic light indications and the time 
needed at the signals.  All these control strategies will be based on the number of vehicles.  
This process will help to reduce the traffic light congestion and the TRAP in a great deal.

Abstract

Introduction

The design of traffic control system that 
depends on the surrounding environment 
rather than registered time, is quite unique and 
depend on several factors such as the 
estimating car waiting time at a junction, the 
number of cars , the timing slots for green, 
yellow, and red lights that best fit the real and 
veritable situation. The efficient combination 
of both IR and gas sensor may be challenging.  
The designed smart traffic light control system 
corresponds to a junction of two traffic lights 
leading to two roads in the form of "+" as 
shown in Figure  

Figure 3.2.1: IR sensor implementation

The primary work is equipped with two traffic 
lights of three colors, green, yellow and red are 
positioned at the side of the road associated to 
the car flow coming from roads A and B.  Two 
pairs of IR transmitters and receivers are 
established on either side of roads A and B.  

The same analysis will apply to the gas 
sensor except that the gas sensors will be 
mounted on the top of the traffic light 
signal to detect and calculate Parts-per-
million (PPM) for the emission as shown 
in Figure 

Figure 3.2.2: Gas sensor implementation

The challenging work is to integrate both 
sensors together to detect and calculate their 
desired parameters and link them to the IOT to 
save and compare these parameters to estimate 
the best timing slots for each junction.

Methodology

Discussion

Conclusions

TRAP is a primary source for gas exposure around the world.  Most of the Saudi population is 
regularly exposed to TRAP from their daily activities. A considerable portion of the 
population residents are near major highways, with that TRAP is considered a risk factor. Our 
problem statement is: poorly timed and poorly coordinated traffic lights can increase traffic 
congestion, which impedes the flow of traffic leading to increase TRAP.
The safe and efficient movement of vehicles at intersections is the primary goal of traffic 
signal control, which includes the following:
Reduce the time of traffic lights on uncrowded roads and increase the time on congested roads 
to optimize traffic flow.
Reduce greenhouse gases such as CO2, CO etc. Various types of sensors could be used to 
measure air pollution. These sensors use technologies such as gas chromatography, optical 
fiber, semiconducting metal oxide, and calorimetry. MQ-135 sensor detects NH3, C6H6, 
NOx, smoke, and CO2. The sensor is a well-known, low-cost electrochemical sensor. Because 
of its low cost, simple driver circuitry, and long-life span, this sensor is more popular.  This 
sensor is used in a wide range of research applications, including pollution monitoring, food 
quality monitoring, odor detection, electronic nose, and beer quality monitoring.  This sensor 
will be used in the TRAP area for this paper.

Results

A

B
IR

IR

A

B

Gas 
sensor

Figure 1: Controller block digram for proposed work
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Figure 2: Controller block digram for proposed work
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 تابكرمللدوسٔا قودنص ماظن ذيفنتو ميمصت
 اهتانايب عاجرتساو ثداوحلا فاشتكلا

مانغ انيل ،يمزاحلا نيل ،ةعمجلا دغر ،نلاثخلٓا لايل
يلع ءاميش .د:فرشملا

لوحلودلانمريثكيفةريطخلاتاباصلااوتايفولابابسأةمئاقةيرورملاثداوحلاردصتت
راهدزلااىلالوصوللاهجمارببةيدوعسلاةيبرعلاةكلملل2030ةيؤرفدهتو،ملاعلا
لوحتلاجمانربىعسيثيح،ةكلمملاتاعاطقةفاكيفتامدخلاةدوجنيسحتوروطتلاو
فدهتيتلاتاردابملانمددعللاخنمةيرورملاةملاسلازيزعتىلا،ةيؤرللعباتلاينطولا
زاهجريوطتىلعلمعن،ثحبلااذهيف.ريسلاثداوحيفتايفولاددعنمليلقتلل
عمجلةينورتكللااتاساسحلانمةعومجممدختسيدوساقودنصميمصتبتارايسلل
ةطبترممكحتةدحونمزاهجلانوكتي.يرورمثداحعوقولاحيفاهنيزختوتانايبلا
عمجمتيثيح،ثداحلالوصحنعةجتانلاراثلأاوتانايبلاعمجلتاساسحلانمةعومجمب
لثم،ةينعملافارطلأاىلإثداحلاعقومبةيروفةلاسرلاسرامتيواهنيزختوتانايبلاهذه
نعغلابلااةيلمععيرستلعورشملافدهي.ةطرشللزكرمبرقأوةلئاعلادارفاوئراوطلا
ديدحتلكلذو،هيفقيقحتلاةيلمعيفدعاستنأنكميةمساحتامولعمريفوتلو،ثداحلا
اذهعبتي.مكحلارادصاةيلمعةقديفمهسياممقيقحتلاتاءارجإريوطتلوهعوقوبابسأ
ىلإعورشملاةطشنأميسقتبكلذو،ذيفنتلاوريوطتلايفللاشلاةيجهنمعورشملا
متدقو،اهلةقباسلاةلحرملاتاجرخمىلعةلحرملكدمتعتثيح،ةيطخةيلاتتملحارم
ةزجنمةوطخلكناثيح،عورشملاةعيبطلهتمئاوموهتطاسبببسبجهنملااذهرايتخا
.ةددحمتاجرخماهنعجتني
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 SoC FPGA تارعشتسملا ددعتم ءايشلأا تنرتنإ
 هايملا ةدوج ةبقارم ماظنل رايط نودب تارئاطلا عم

 يكذلا
يدماغلا اراي ،ناديوس امير ،يرهشلا ةيمس

ليثلااك نيياش د  :فرشملا
باتعلا كزان د.أ :ةيلكلا جراخ نم

حبصأهايملاةدوجةبقارمةمظنأذيفنتنإفاذل،ملاعلاىوتسمىلعديازتيهايملاثولت
)ءايشلأاتنرتنإمادختسامتتاينقتلامدقتلارظنويمازلإرمأ IoT ةينقتلةفاضلااب(
)ةقاقرىلعةموظنم SoC ةجمربللةلباقلاةيقطنملاتاباوبلاةفوفصمةنمضتم(

(FPGA).ىوتسمرعشتسميههايملاةدوجسايقلةمدختسملاةيسيئرلاريياعملا
رعشتسمو،ةيلوصوملا/ةحولملارعشتسمو،بئاوشلارعشتسمو،ينيجورديهلاسلأا
،يكذماظنريوطتلةقيقدتاءارقىلعلوصحلافدهبمهمادختسامتوةرارحلاةجرد
ةجلاعمةعرسىلإةفاضلاابةجمربلاةداعإةيلباقوقئافءادأبزيمتيامًاظنعورشملامدقي
SoCبةلصتمةددعتمراعشتساةزهجأبادًوزمتانايبلا FPGAهايملاتارعشتسمسايقل
ضرعلةدعاقريوطتىلإاضًيأعورشملافدهي.ءايشلأاتنرتنإمادختسابرايطنودبةرئاطب
ةءافكبهايملاةدوجةبقارمحرتقملاماظنلانكميسيلاتلاب.اهعمجمتيتلاتانايبلا
.هتبقارموهايملاثولتنعفشكللاهمادختسانكمييتلاو،ةيقوثومو
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ةدعواةقطنميفةيدارإلاتازازتهابلثمتييبصعلازاهجلايفبارطضاوهشاعرلا
شاعرلا.نيديلايفنايحلأابلغأيفشاعرلاثدحينكلو،ناسنلاامسجنمقطانم
وابعصرملاانوكينانكمي،كلذعمو.ناسنلااةايحددهتنانكميةيضرمةلاحسيل
،مهدرفمبةطيسبلاةيمويلاماهملابمايقللشاعرلابنيباصملاصاخشلألليحتسمهبش
.نانسلااشيرفتوامسرلا،لكلاا،ةباتكلالثم

نأنكميوتقولارورمباءوسدادزيامةداعهنكلو،ةريطخةلاحشاعرلانوكيلاةداع
نوناعينيذلاصاخشلألنكمي،ايجولونكتلاروطتلضفب.صاخشلأاضعبىدلاديدشنوكي
ذيفنتىلعمهتدعاسملءادترلالةلباقلاوأديلابةلومحمةزهجأمادختساشاعرلانم
،بويعلانمديدعلااهلقوسلايفنلآاةدوجوملالولحلانإف،كلذعمو.ةيمويلاماهملا
يفاهمادختسلااهلقنةبوعصوءادترلالةلباقلاةزهجلأالامعتسايفةحارلامدعلثم
مادختسلاةصصخموةضفخنمةيساسحاهيدلديلابةلومحملاةزهجلأاو،ةماعلانكاملأا
تاقحلمعميودييتاذتيبثتزاهجميمصتةقرولاهذهشقانت.ةقعلملاوهودحاو
ددعتميتاذلاتيبثتلازاهج.تامادختسلاانمةعونتمةعومجملهمادختسانكميةددعتم
رواحم3ىلعيوتحترواحم9تاذةيكرحةجلاعمةدحوMPU-9250مدختسيضارغلأا
،عراستسايقم،نارودلارعشتسم(ةيكيناكيمورتكللإاةيوركيملاةمظنلأانملكل
،ةرعشتسملاةكرحلاةجلاعملونانونيودرأو،ديلاةكرحراعشتسلا)يسيطانغمسايقمو
نأعقوتن.ةيرحلانمنيتجردنمماظنءاشنلإMG90Sةرزاؤملاتاكرحملانمنيكرحمو
نمتازهلانمنوناعينيذلاصاخشلأانيكمتوديلاةكرحرارقتساىلعميمصتلااذهلمعي
.لقتسملكشبةيمويلاةايحلاةطشنأبمايقلا

 يتاذلا رارقتسلال مادختسلاا ددعتم زاهج
 شاعرلا ةمواقمو

دجاملا قوش ،ليقعلافوير،دراجلا نيجل ،يفراحملا دهش ،يناطحقلا هصح
يبمات نتسج انيكاش .د:فرشملا
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مسق عيراشم
ةيئابرهكلا ةسدنهلا

-تلااصتلاا ةسدنه-



نمديدعلايفةعئاشلاروملأانميهةيطغتلافعضولاوجلافتاهلاةكبشرفوتمدع
لاوجلاةكبشةيطغتةمظنأريفوتنأىلاةفاضلإاب.ةيجراخلاىتحوةيلخادلانكاملأا
ةصاخ،ةدقعموةياغللةفلكمربتعتةيجراخلاوةيلخادلانكاملأايفةمدختسملاةيديلقتلا
رشنيفةبوعصةمدخلايدوزمهجاوي،هسفنتقولايف.ةريغصلاتاسسؤمللةبسنلاب
ةيلامجلإاةفلكتلاةماخضلرظنلابكلذواهدعباموسماخلاليجلاتاكبشلةيتحتلاةينبلا
شقاننس،عورشملااذهللاخنم.رامثتسلااىلععقوتملادئاعلاعمةنراقملاباهئاشنلإ
سماخلاليجلاتاكبشلةيتحتلاةينبلاريفوتةيلمعيفةمدخلايدوزمهجاوتيتلاتايدحتلا
تاقيبطتلنأثيحةيبطلاقفارملايفةصاخوةيلخادلاقيبطتلانكامأيفاهدعبامو
،هيلعءانبو.ريبكلكشباهنيباميفنيابتتوةمراصةينقتتابلطتمةثيدحلاةيحصلاةياعرلا
ىلعهدامتعلاةفاضلإابدياحملافيضملاةينقتنمضتيركتبمميمصتميدقتبانمق
.ةدوجلاةيلاعةيحصةياعرتامدخنامضل(HSR)رفاوتلايلاعسلسلاراركتلالوكوتورب
ةضفخنمةقئافلاةيقوثوملاتاذتلااصتلااريفوتىلعيساسألكشبانميمصتزكريو
optimizationلكشىلعحرتقملاميمصتللةيضايرةغايصانمدق.(URLLC)ريخأتلا

problemىلإرظنلابةءافكلاسايقلةفلتخمرشنتاهويرانيسربعءادلألمييقتانيرجأو
ةرداقةحرتقملاميمصتلاةيمزراوخنأةاكاحملاجئاتنرهظت،ارًيخأ.ةيسيئرلاءادلأاتارشؤم
ةيبلتعمةيبطلاقفارمللةيلخادلاةكبشلاةفلكتيفظوحلمضفخقيقحتىلع
نامضيلاتلابوهبحومسملاريخأتلاىوتسمزواجتمدعورفاوتلانمفدهتسملاىوتسملا

(URLLC)ليجلاتاكبشاهمعدتيتلاةثيدحلاةيحصلاةياعرلاتاقيبطتفلتخملةبولطملا
.هدعباموسماخلا

لاصتلاا ريفوتل دياحملا فيضملا ماظن ميمصت
 تاكبش قايس نمض ةيبطلا قفارملا يف يلخادلا

 اهدعب امو سماخلا ليجلا
ىسيعلا ءاديغ ،يريطملا اهم ،ساطرقلاناميإ ينارهشلا فونهلا

يولاع نزي .د:فرشملا
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 يعانطصلاا ءاكذلا ىلع ةمئاق ةحلام ةيمزراوخ
  5G ةكبش مادختساب يرورملا ماحدزلاا بنجتل

(5GB )ءيش لكل ةبكرم ةكبشو (V2X)
 يرمشلا ليده ،يبيتعلا دوهع ،يرديحلا انر ،ىسوملا دوج ،يبيتعلا داجما

شقرل حبار ةيماس.د :فرشملا
يثراحلا زيزعلادبع .م  ،يلهسلا دمحم .م  :ةيلكلا جراخ نم فرشملا

حبصتلةيضاملاةليلقلادوقعلارادمىلعتابكرملايفيرورملاماحدزلااةلكشمتمن
ءاملعلاىعسي،كلذل.ةئيبلاوداصتقلااىلعراضلااهريثأتبقلعتتةيملاعةيضق
ةكرحةرادإةءافكنيسحتاهنأشنملولحداجيلإرارمتسابءاوسدحىلعنويسايسلاو
تاكبشنمةدافتسلااب.تقولاسفنيفنوبركلاتاثاعبناودوقولاكلاهتساليلقتورورملا
دمتعتةحلامةيمزراوخحرتقن،ثحبلااذهيف.ةيولخلاتاكبشلاىلعةمئاقلاتابكرملا
ةبكرم)(5GBسماخلاليجلامادختسابيرورملاماحدزلاايدافتليعانطصلااءاكذلاىلع
انميمصتيفكلذقيقحتمتي.ليدبقيرطداجيإويلعفلاتقولايف(V2X)ءيشلكل
رورملاةكرحةلاحتاثيدحترشنتيتلاةديدجلاV2Xويدارلاتاكبش.1–جمدللاخنم
يرودلكشبدامتعلااب)اهتعرسوةرايسلاعضوم،لاثملاليبسىلع(تقوللةساسحلا
تلايلحتريفوتلةينقت(MEC)فاوحلاةددعتمةبسوحلا.2،ةيساسلأاةملاسلالئاسرىلع
ءاكذةيمزراوخ.3و،ضفخنميباحستانايبنيزختوضفخنملاقتنانمزبيلعفلاتقولايف
ماحدزلاانمةيلاخلالئادبلانيبراسملضفأباسحليعانطصا
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ةصصخملاتاكبشلاةيمهأتداز،UAVرايطنودبتارئاطللعيرسلاروطتلاعم
ءانثأرايطنودبتارئاطللميظنتلاةيتاذتاكبشءانبىلإفدهتيتلاFANETناريطلل
اهنوكلSARذاقنلإاوثحبلاتاهويرانيسيفتاكبشلاهذهزيمتت.ءامسلايفاهقيلحت
.ةدحاولارايطنودبةرئاطلايفةدوجوملاتقولاةءافكعفرتوةيطغتلاةحاسمنمديزت
ثيح،رايطنودبتارئاطةدعنمنوكتتةكبشميمصتبموقنسعورشملااذهيف
طبترتامنيبةيضرلأاةطحملابةلصتمةدقعةيسيئرلصاوتةطقنكاهادحإلمعتس
متت،ةكبشلاءاشنإدعب.ةصصخمةقيرطبضعبلااهضعببىرخلأارايطنودبتارئاطلا
روثعللFANETمادختسامتيسثيحضايرلاةنيدمفارطأيفةرايسنادقفدنعةاكاحملا
.ةرايسلاهذهعقومىلع

ىلإاهريرمتبلابقتسلاازاهجموقيسولابقتسازاهجىلإةراشلإاريرمتمتيس،كلذدعب
ةكرحةاكاحممتيس.ذاقنإةرايسبرقأعماهتكراشملتانايبلانيزختمتيسثيحةباحسلا
يهوFANETsدقعنلأارًظنداعبلأايثلاثلقنتجذومنمادختسابرايطنودبتارئاطلا
ريفوتلداعبلأايثلاثلقنتجذومنيفهديدحتبجيراسمطيطختاهيدلرايطنودبتارئاط
لوكوتوربمادختسامتيسف،ةصصخمةكبشربتعتFANETنلأارًظن.يعقاوةكرحطمن
،ةيلاعةقدققحتلو.لئاسرلاهيجوتةداعلإAODVبلطلابسحةفاسملاهجتمهيجوت
جمانربمادختسابيقيقحلاملاعللهيكاحمةئيبمادختسابةكبشلاةاكاحممتيس

OMNeT++ةطقنىلاةطقننمريخأتلايهوةكبشلاتاسايقىلعلوصحلل.

 رايط نودب تارئاطلا مادختساب ةصصخم ةكبش
 ذاقنلإاو ثحبلا تايلمعل

 ميدس ،حيوسلا رصان هرون ،يريسع دمحا مير ،خراشلا رصان ىبر ،ينازهلا يكرت فونهلا
شامق

يقوش رمع قراط .د :فرشملا

Flying Ad Hoc Networks (FANETs) in Search and Rescue 
Operation Scenario

Names:	Alhanouf Turki	Alhazzany,	Ruba Nasser	Alsharek,	Reem	Ahmed	Aseeri ,Norh Nasser	

Alsuwayh,	Sadeem	Haif Gammash

Department	Electrical,	College	of	Engineering,	Princess	Nourah	bint Abdulrahman	University

Supervised	By	Dr.	Tariq	Omer

With the rapid development of the Unmanned Aerial Vehicles (UAVs) the importance of Flying Ad-Hoc Networks (FANETs) has increased which aims to construct self-organizing networks with flying UAVs in the sky. FANETs have an immense advantage in search and
rescue (SAR) scenarios which is increasing the coverage area and time efficiency exist in a single UAV. In this project, the network consists of multiple UAVs where one of them will acts as a master node the is connected to the ground station while other UAVs are
connected with each other in an ad-hoc manner. After establishing the network, the implemented scenario is to have a lost car in the outskirts of Riyadh where FANET will be used to find the location of this car. After that, the signal will be passed to a receiver and the
receiver will pass it to the cloud where the data will be stored there to share this data with the nearest rescue car. Movement of UAVs will be simulated using a 3D mobility model since FANETs nodes which is UAVs have a path planning that must be defined in a three-
dimensional mobility model to provide realistic movement pattern. As FANET considered as an ad-hoc network, Ad Hoc On-Demand Distance Vector Routing (AODV) Protocol will be used to find the optimum path to forward messages from source to destination. To
provide a significant validation, the network will be simulated using a real-world environment simulator which is OMNeT++ to obtain the network measurement which is the end-to-end delay.

Abstract

Introduction

our system is implemented in OMNet++ simulator that has a large software package that offers the framework and resources
needed to create simulations of communication networks and other distributed systems. There are many model frameworks
are free to use, were created as separate projects, and have their own release schedules. One of most useful and largest model
frameworks we use is the AVENS framework Arbitrary Mobility Model library have been used to give a three-dimensional
mobility model that gives more accurate pattern of the UAVs movement. While Viens framework have been used to give the
mobility model of the cars using VeinsInetMobility library. AODV routing protocol gives hop-to-hop routing and it’s already
exists in INET framework.

Methodology
The end-to-end delay is measured by calculating the difference between the time of creating the message and the time of receiving it,
and the delay is fully collected and divided by the number of received messages, and the delay is affected by a set of factors, including
the waiting time in the Mac (Medium access layer), the duration of the sending, and the implementation of the routing process. We will
calculate all the exchanged messages between the UAVs and the controller and extract the average delay during the simulation phases.

Latency is the amount of time it took for the controller to respond to the car request, the less it is, the better it is and is affected by a set
of factors, and we calculate from the time the UAV receives the request to its arrival to the controller and not the start of the car's
request or the time the rescue car arrives has another result.

Discussion

Search and rescue missions are one of the most challenging application areas for unmanned aerial vehicles, as crisis

situations can occur at any time and any place. From the perspective of rescue operations, current approaches in using UAV

for search and rescue are different parameters in each implementation and since it is critical to find survivors as quickly as

possible in natural disasters (such earthquakes, floods, and fires). The UAV (Unmanned Aerial Vehicle) which is referred by

public as drones is an aircraft that operates without a pilot which can be controlled remotely or fly autonomously that doesn’t

carry a human operator. In case of using multiple UAVs to operate with each other this will be called “swarm of UAVs”. It is

possible that multi-UAVs operate in a multi-hop scenario without requiring all the UAVs to link directly to the earth station or

satellite station.

In this project Ad-hoc network is implemented There are different types of ad hoc networks, including MANET, VANET, and

FANET. FANET is a combination of MANET and VANET FANET enables ad hoc networking of flying unmanned aerial

vehicles (UAVs) to communicate with control stations in real time. Drones in flight can also establish a FANET to enable

real-time communication in order to complete their task. FANET will assist in dealing with situations such as crises and

natural disasters. For the mobility management using Ad Hoc On-Demand Distance Vector (AODV) will ensure that when

one (or several) route request packets arrive at the destination node, it sends back a route response packet along the shortest

discovered route. This route is used by the source node to reach the destination. The coordination between UAVs can be

realized to complete the mission successfully. 3D mobility model is used in FANETs to give more realistic pattern of UAVs

movement.

Objective: to establish a reliable and a robust FANET for search and rescue scenario using multiple UAVs with AODV

routing protocol with wide-range coverage and minimum end-to-end delay.

Scenario 1:

(fair distribution), which depends on distributing the distances equally between the UAVs without dealing with any events or the
situation that is being searched for.

Scenario 2:

(distribution by priorities) by using the minimum number of UAV to ensure connectivity in a given area and using the rest of the
UAVs for the search process without being restricted to distances and connectivity-way (randomly), if the car is found ( crises ) or
after exceeding a certain time, the random-flying UAV returns to the line of UAVs connected to the server in that given area.

Scenario 3:

(Allocation) It depends on reducing the energy consumption of the UAVs in order to be able to search for a longer time by reducing
the speed and allocating the roles and locations of the UAVs to manage the power consumption between all the UAVs .

Scenario 1 Scenario 2 Scenario 3

Advantages the rapid spread of 
UAVs

less energy 
consumption

The number of UAVs 
that deliver data is 
reduced.

the ability to work 
longer hours

less energy 
consumption.

disadvantages	 covers a limited area 
and cannot be spread 
more.

more outages and 
reconnections.

High delay in delivering 
information

Results
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 GSM مادختسابRFID ىلع مئاقلا بابلا لفق
ينيريوهلا ميدس ،يشيرحلا دونعلا ،شيويردلا دونعلا

رباج ةبه .د :فرشملا

يملاعلاماظنلاةينقتمادختساب(RFID)ةيويدارلاتاددرتلاديدحتىلعمئاقلابابلالفق
مادختساللاخنمباوبلأاىلإانمآلاوصورفويماظنيه(GSM)ةلقنتملاتلااصتلال
طقفبابلاىلإلوصولاحنمللاخنمماظنلالمعي.GSMتاكبشوRFIDةينقت
نمدمتعممدختسمبرتقيامدنع.ةحلاصRFIDتاملاعبمهلحرصملانيمدختسملل
GSMةدحوىلإتامولعملالسريوةملاعلاRFIDئراقأرقي،بابلا دعبققحتتيتلاو،
ناملأاماظنلااذهززعي.بابلاحتفللفقلاةيلآىلإةراشإلسرتومدختسملاةيوهنمكلذ
نمجرخولخدنمعبتتىلعدعاسيوهبحرصملاريغلوصولاةيناكمإليلقتللاخنم
.ىنبملا
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اهمادختسانكميةئشانوةثيدحةينقتاهناب(Li-Fi)ءوضلاربعتانايبلالقنايجولنكتفرعت
يافياولاةينقتنمةرمةئمبرثكأةقئافتاعرسبتانايبلانمادًجةريبكتايمكلقنل
ارًظن.تايفشتسملاويبطلالاجملايفةينقتلاهذهعورشملامدختسي.ايًلاحةمدختسملا
تقووعفترمتانايبلقنلدعمبلطتيءايشلااتنرتناوةيبطلاتاينقتلايفروطتلانلأ
تلاخادتهنعجتنييلاعيكلسلاددرتبتاقاطنمادختسلاةجاحو،ضفخنمةباجتسا
حرتقملاعورشملالحي.ىضرملاةايحوةيبطلاتادعملاىلعرثؤت(EMI)ةيسيطانغمورهك
تقويفريخأتلاوتانايبلانمةريبكتايمكلقنيلاصتاةكبشدوجومدعتلاكشم
ةئيبريفوتىلإةفاضلإاب،دعبُنعةيحارجلاتايلمعلايفةًصاخوةيبطلاتادعملاةباجتسا
ارًظنلقأةفلكتبو.ةيكلسلالاتاددرتلانمانًامأرثكأدعيءوضلانأثيحىضرملللضفأ
لهسيوةرفوتم))LED(ءوضللثعابلايئانثلامامصلا(ةمدختسملاةرانلإاحيباصمنلأ
يفةيويحلاتلادعملاةبقارمل(Li-Fi)ةينقتجذومنذيفنتوميمصتمت.اهيلعلوصحلا
مادختسابةينقتلاةجذمنىلاةفاضلإابونوأونيودرأتاحولمادختسابتايفشتسملا
.كنيلويمس/بلاتام

 تايفشتسملا يفLI-FIةكبش لح
 دوشرنبدانير ،روعافلا ىدنلا رطق ،رطيوخلا ءلاجن ،يبرحلا انلا ،ينارهزلا ريثأ

ةعادو ءايمل .د :فرشملا

Li-Fi Network Solution in Hospitals 
Atheer Alzahrani, Lana Alharbi, Najla Alkhowaiter, Qateralnada Alfaour, Renad bin Rushood

ELECTRICAL ENGINEERING DEPARTMENT 
College of Engineering, Princess Nourah bint Abdulrahman University

Supervised By DR.LAMIA WIDAA 

Light Fidelity or (Li-Fi) is a new and emerging technology that can be used for transferring very high amounts of data at
super high speeds, as Li-Fi is about 100x faster than Wi-Fi. This project applies said technology in the medical field and
hospitals as the rapid development in medical technologies and the rise of 5G and IOT require high amounts of data transfer
and ultra-low latency especially with remote surgeries. Also, to help with the issue of Radio Frequency (RF) and
Electromagnetic interference (EMI) that impacts the medical devices and equipment. This solution is proposed to solve the
lack of communication link that transfers high amounts of data and the delay in reception for medical equipment, in addition
to a better environment for the patient as light is safer than RF, also Li-Fi systems can be much lower in cost as LED’s are
cheap and easy to acquire.

Abstract
IN PROGRESS

Introduction

We have chosen to design and implement a real time health monitoring system that operates on Li-Fi technology; the vital
signs data of the patients is transferred through the transmitter part of the circuit using Arduino UNO, when the patients is
connected with the sensors (i.e.: pulse rate, temperature, respiration rate…etc.), this value is then translated by Arduino to a
binary value that can be fed to the LED, in which the LED starts to flicker according to the binary value ( 0 → off , 1→ on ).
Then at the receiver end of the circuit the photo detector/ transistor senses the visible light pulses emitted from the LED and
converts the binary signals back to its original form using Arduino board, which in turn is sent to the receiver device and
displayed accordingly.

Methodology
IN PROGRESS

Discussion

To conclude, this project explores Li-Fi technology and how it can improve hospital connection with medical devices and 
equipment to meet their needs. 

Conclusions

Li-Fi Technology
Li-Fi is a technology similar to Wi-Fi, they both transmit and receive data wirelessly, with Wi-Fi using radio frequency in the
radio spectrum, and Li-Fi using light frequency in the visible light spectrum as shown in figure #. The working principle of
Li-Fi is simple, receiving the light indicates connection, and blocking it indicates disconnection. Li-Fi has many strengths
over Wi-Fi such as speed, capacity, security, and cost. But it also has its limitations which are the coverage and its limited
range.

Problem Statement and Significance
Medical professionals highly depend on machines and connectivity. But there is the problem of Electromagnetic Interference
(EMI) and the impact of Radio Frequency (RF) on not only humans but medical equipment as well. There also is the lack of
communication link in the medical field, additionally the delay especially in this kind of field impacts the human life greatly.
To accommodate these problems we propose the following solution; Designing a network or a system that utilizes Li-Fi to
cover or serve specific areas and tasks in a hospital.

Results
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